

Sector budget support for environment and natural resources in Rwanda

DURATION 2010-04-01 – 2012-04-01

CRIS DCI-ENV/2009/021-553

GEOGRAPHICAL SCOPE National

REGION Africa

COUNTRY GROUP LDC

COUNTRY Rwanda

TOTAL BUDGET (in mEUR) 4.5

INITIAL GCCA/GCCA+ CONTRIBUTION (in mEUR) 4.5

AID DELIVERY MODALITY Budget Support

MANAGEMENT MODE Direct management

GCCA+ PRIORITY AREAS



Climate adaptation (GCCA)

SECTORS



Environment and natural resources (including forestry)

KEY GOVERNMENT COUNTERPART

Rwanda Natural Resources Authority

National Land Centre (Min. of Natural Resources)

COUNTRY CONTEXT

Climate change is thought to be driving abnormal torrential downpours, flooding and changing weather patterns in the East Africa region. This has a negative impact on agricultural productivity, with potentially disastrous consequences in a country in which more than 80% of the population is engaged in subsistence agriculture. Harsher climatic conditions require offsetting by increased investments in both soil conservation and irrigation. However, without clear land rights, farmers are often reluctant to make such investments. In

this context, GCCA funding was provided to support the implementation of an ambitious land registration programme.

OVERALL OBJECTIVE

The overall objective is to contribute to reducing the vulnerability of the rural population by providing incentives through the new tenure system to protect their resource base, in particular against the effects of global climate change.

SPECIFIC OBJECTIVES

The specific objective is to contribute to the implementation of the 'Strategic Road Map for Land Reform'. This strategy aims to put in place a land tenure system that guarantees tenure security for all Rwandans and gives guidance to the necessary land reforms with a view to good management and rational use of national land resources.

By providing security of tenure, land registration gives landholders greater incentive to care for the land on which their rights are firmly protected. Furthermore, the certificate of title issued at registration is accompanied by land use conditions that landholders are obliged to comply with. These conditions are critical particularly in fragile areas such as wetlands and high relief areas.

EXPECTED OUTPUTS

All citizens can systematically bring land to registration.

The supported reforms aim to put in place an efficient, transparent and equitable system of land administration nationwide. Specific activities conducted with project support included the procurement of aerial ortho-photo base maps and distribution to districts; the recruitment of a land tenure regularisation support team; the implementation of a training programme for all levels; land tenure regularisation field work; and the registration and titling in all districts, with full development of districts plans and tenure arrangements.

MAIN ACHIEVEMENTS

- 10.3 million land parcels registered by the end of December 2012.
- 3.9 million land titles issued by the end of December 2012.
- Aerial photography of almost 100% of Rwanda's territory completed by the end of 2012.

GCCA+ Community <https://europa.eu/capacity4dev/gcca-community>

About GCCA+ https://ec.europa.eu/international-partnerships/programmes/global-climate-change-alliance-plus-gcca_en

Appui budgétaire sectoriel pour l'environnement et les ressources naturelles au Rwanda

DURÉE 2010-01-01 – 2012-12-01

CRIS DCI-ENV/2009/021-553

ÉTENDUE GÉOGRAPHIQUE National

RÉGION Afrique

GROUPE DE PAYS PMA

PAYS Rwanda

BUDGET TOTAL (in mEUR) 4.5

CONTRIBUTION INITIALE DE L'AMCC/AMCC+ (in mEUR) 4.5

FORME D'AIDE Appui budgétaire

MODE DE GESTION Gestion directe

DOMAINE PRIORITAIRE AMCC+



Adaptation au changement climatique (AMCC)

SECTEURS



Environnement et ressources naturelles

OBJECTIFS DU MILLENAIRE POUR LE DEVELOPPEMENT

Action climatique

INTERLOCUTEUR PRINCIPAL DU GOUVERNEMENT

Autorité des ressources naturelles du Rwanda
Centre national du territoire (Min. des ressources naturelles)

CONTEXTE NATIONAL

Dans la région est-africaine, il semble que le changement climatique soit à l'origine des pluies torrentielles, d'inondations inhabituelles, et de modifications du régime météorologique. Ceci a un impact négatif sur la

productivité agricole et risque d'entraîner des conséquences catastrophiques pour le Rwanda, où plus de 80% de la population pratique une agriculture de subsistance. Ces conditions climatiques plus sévères doivent être compensées par des investissements accrus dans des mesures de conservation des sols et d'irrigation. Toutefois, en l'absence de droits fonciers bien clairs, les agriculteurs sont parfois réticents à consentir de tels investissements. Dans ce contexte, un financement de l'AMCC a été fourni pour soutenir la mise en œuvre d'un ambitieux programme d'enregistrement des terres.

OBJECTIF GLOBAL

L'objectif général est de contribuer à réduire la vulnérabilité de la population rurale en créant, par le biais d'un nouveau régime foncier, des incitations à la protection des ressources, notamment contre les effets du changement climatique

OBJECTIF SPÉCIFIQUE

L'objectif spécifique est de contribuer à la mise en œuvre de la « feuille de route stratégique pour la réforme foncière ». Cette stratégie vise à mettre en place un régime foncier qui garantisse la sécurité foncière pour tous les Rwandais tout en offrant des orientations concernant les réformes nécessaires pour une bonne gestion et une utilisation rationnelle des ressources du sol dans le pays.

En sécurisant les droits fonciers, le système d'enregistrement des terres encourage les propriétaires à mieux prendre soin des terres sur lesquelles ils ont à présent des droits fermement garantis. De plus, le titre de propriété émis à l'enregistrement est accompagné de conditions d'utilisation des terres que les propriétaires sont tenus de respecter. Le respect de ces conditions est crucial, en particulier dans les zones fragiles telles que les zones humides et les régions à relief élevé.

RESULTATS ATTENDUS

Tous les citoyens peuvent systématiquement faire enregistrer leurs terres.

Les réformes soutenues visent à mettre en place un système d'administration foncière efficace, transparent et équitable à travers tout le pays. Les activités spécifiques menées avec l'appui du projet concernaient l'acquisition de cartes orthophotographiques et leur distribution aux districts; le recrutement d'une équipe d'appui à la régularisation foncière; la mise en œuvre d'un programme de formation pour tous les niveaux; le travail de régularisation foncière sur le terrain; et les enregistrements et octrois de titres de propriété dans tous les districts, allant de pair avec l'élaboration de plans de districts et de dispositifs fonciers.

RÉSULTATS OBTENUS

- Fin décembre 2012, 10,3 millions de parcelles de terrain avaient été enregistrées.
- À la même époque, 3,9 millions de titres de propriété avaient émis.
- Fin 2012, des photographies aériennes de quasiment 100% du territoire rwandais avaient été prises.

AMCC+ Community <https://europa.eu/capacity4dev/gcca-community>

À propos du GCCA+ https://ec.europa.eu/international-partnerships/programmes/global-climate-change-alliance-plus-gcca_en